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وزیر علوم:

پرونده کنکور نظام قدیمی ها بسته شد؛ امیدوارم 
کنکور تا سال آینده تعیین تکلیف شود

گروه علمی و آموزشی -  منصور 
غلامی در حاشیه آیین تجلیل از دانش 
آموزان پژوهشگر و فناوران برگزیده 
کــه در وزارت آمــوزش و پرورش 
برگزار شــد، درباره حمایت از دانش 
آموزان پژوهشــگر گفت: مراکز رشد 
چون عموما در کنار دانشگاه ها شکل 
گرفته از طریق اســاتید و دانشجویان 
صاحب ایــده فعالیت می کند، نمونه 
کار می آید و می پذیرند که حمایتشان 

کنند.
وی افزود: بــرای حضور دانش 
آموزان هم مانعی نیست و اگر ایده ای 
دارند که بــه عنوان ایده جدید و قابل 
حمایت مطرح می شود، این کار شدنی 
است و می توانند همراه مربی و تیمی 
که این ایــده را پیش می برد در مراکز 

رشــد حضور داشته باشــند. تا کنون 
مانعی نبوده است.

وزیــر علوم در پاســخ به اینکه 
یک مرتبه مطــرح کرده بودید کنکور 
حذف نمی شود مگر امتحانات سه پایه 
متوسطه نهایی شود؟ گفت: موضوع در 
شورای عالی انقلاب فرهنگی به طور 
جدی مطرح اســت تــا تدبیری برای 
جایگزینی کنکور فعلی اندیشیده شود. 
در برخی رشــته های پرطرفدار حتما 
باید شــاخص انتخاب وجود داشــته 
باشــد. روی این موضوع کار می شود 
و امیدواریــم نتیجــه خــوب و قابل 
اعتمادی از لحــاظ ارزیابی و انتخاب 
دانش آموزان برای دانشگاه ها به دست 

بیاید. این اراده وجود دارد.
 غلامــی در پاســخ به اینکه پس 

حذف کنکورمنــوط به امتحان نهایی 
ســه پایه نیست؟ اظهار کرد: شاخص 
اصلی مــا در حال حاضر نمره آزمون 
سراســری اســت. اگر بخواهیم این 
شــاخص را جایگزین کنیم، باید یک 
انتخاب علمی انجــام دهیم. انتخاب 
علمی را قاعدتا در یک سال تحصیلی 
نمی شــود انجام داد و باید چندسال 
متوالی را با یک سیســتم ثابت و همه 

گیر از نظر سطح ملی ارزیابی کنیم.
وی ادامــه داد: بایــد بتوانیم در 
سراسر کشور دانش آموزان را در یک 
سطح اســتاندارد با همدیگر مقایسه 
کــرده و آنها را انتخــاب کنیم. اینکه 
دانشگاه ها خودشان هم شاخص های 
خاصی داشته باشند، مورد بحث است 
و لذا باید اجازه بدهید کار کارشناسی 

در شورای عالی انقلاب فرهنگی انجام 
شــود. کار به صورت جدی در ستاد 
اجرای نقشــه علمی کشــور در حال 

پیگیری است و باید به نتیجه برسد.
وزیر علوم اضافه کرد: امیدواریم 
همانگونه که پیش بینی می شــود در 
ســال ۱۴۰۰ قبل از ثبــت نام کنکور 
۱۴۰۱ تصمیم نهایی اعلام شود که اگر 

انجام شود کار خوبی است.
غلامی در پاســخ بــه اینکه آیا 
پرونده نظام قدیمــی ها برای کنکور 
۱۴۰۰ بســته شد؟ گفت: از نظر ما بله، 
زیرا دو مرتبه در شــورای سنجش و 
پذیرش مطرح و تصمیم گرفته شــده 
اســت که دیگر ادامه پیدا نکند. از نظر 

ما پرونده بسته شده است.
وی دربــاره جایــگاه و ســطح 

یژوهش های علمی ایران در دنیا اظهار 
کرد: پژوهش های علمی ما در سطح 
دنیا با شاخص های مختلف سنجیده 
می شــود. از نظــر تولیــدات علمی، 
کیفیت به گونه ای اســت که مقالات 
در مجامــع علمی دنیــا پذیرفته و در 
نشــریات چاپ می شــوند و جامعه 
علمی مــا در رتبه بندی ها در جایگاه 

پانزدهم قرار دارد. 
وزیر علوم افزود: شاخص دیگر، 
کیفیت مقالات اســت کــه از طریق 
نسبت ارجاعات به مقالات ما سنجیده 
می شود. از این لحاظ رتبه بسیار خوبی 
داریم. مورد دیگر، سرعت رشد علمی 
کشــور اســت. وقتی در یک مسابقه 
بین کشــورهای بــزرگ و مطرح دنیا 
برای ارائه دســتاوردهای علمی قرار 

می گیریم معنایش این اســت که آنها 
هم دارند با توانمندی های بیشتری کار 
می کنند. همچنین وقتی ایران به لحاظ 
سرعت رشــد علمی در دنیا، دوم می 
شود و یا به اعتباری برخی شاخص ها 
در رتبه اول هســتیم به معنای آن است 
که محققین و پژوهشــگران ما دارند با 

توان بالا کار می کنند.
غلامی درباره اینکه دستاوردهای 
علمی ما چقدر در داخل مورد استفاده 
قــرار می گیرد اظهار کرد: ما حتما باید 
جایگاه بین المللی مان را حفظ کنیم و 
نگاهی به استفاده آنها در داخل داشته 
باشــیم. برخی از پژوهش ها در حوزه 
علوم پایه و برخی علوم جدید هستند 
که هنوز در سیســتم هــای کاربردی 
ننشسته اند و بسیاری از دستاوردهای 

محققین ما که در دنیا در حال استفاده 
است  از همین گروه است. 

وی ادامــه داد: البته تعداد زیادی 
از این تحقیقات هم از طریق پایان نامه 
ها و هم بــه کار گیری در حوزه های 
فناوری به سمت کاربردی شدن رفته 
اســت. در حال حاضــر تعداد زیادی 
واحدهای فناور داریــم که در مراکز 
رشــد و پارک ها مستقر هستند و هر 
ایده ای که دارند مبتنی بر یک پژوهش 

و نتیجه یک تحقیق است. 
وزیــر علوم با بیــان اینکه تعداد 
زیادی شــرکت هــای دانش بنیان در 
کشور داریم که حداقل قریب به ۲۰۰ 
مــورد در پارک هــای وزارت علوم 
مستقر هستند گفت:  در مجموع قریب 
به ۶۰۰۰ شرکت دانش بنیان در کشور 

وجود دارد که همه آنها بر مبنای یافته 
هــای علمی کار می کنند و این جریان 

جوانی در کشور است.
غلامی افزود: سابقه این حرکت 
علمی به ۱۰ تا ۱۵ ســال اخیر می رسد 
و نباید خودمان را با کشــورهایی که 
نزدیک به ۱۰۰ سال است این مسیر را 
طی کرده اند مقایســه کنیم. اما در این 
۱۰، ۱۵ ســال یک شتاب بسیار جدی 
و قــوی اتفاق افتاده که مــا را دررده 
کشــورهای صاحب دانش  و فناوری 
قرار می دهد و اراده ها قوی اســت و 
در آینــده نه چنــدان دور این جایگاه 
را هــم در دنیا به حــد جایگاه علمی 
خودمان بــالا خواهیم برد که حاصل 
آن خوداتکایــی، امید و اعتماد ملی به 

جوانان خودمان است.

پروازهای جهانگردی تاکسی های هوایی در 
سنگاپور آغاز می شود

گــروه علمی و آموزشــی - 
شــرکت آلمانــی ولوکوپتر از آغاز 
پروازهای تاکســی هوایی ساخت 
خود در ســنگاپور بــا هدف جلب 

جهانگرد خبر داده است.
تاکســی هوایی یادشده که ای 
وی تول نام دارد، قرار اســت ظرف 
دو تا سه سال آینده به طور گسترده 
برای جابجایی مســافر و نیز جلب 
جهانگرد در سنگاپور مورد استفاده 

قرار بگیرد.
علاقمنــدان به ســفر بــا این 
تاکســی هوایی بلیط های استفاده از 
آن را پیــش خریــد کرده اند و فعلًا 
امکان خرید بلیط جدید برای سفر 
بــا آن وجود نــدارد. ولوکوپتر در 
ســال ۲۰۱۹ چند پرواز آزمایشی را 
با استفاده از این تاکسی هوایی انجام 

داده بود.
ســنگاپور امیدوار است از این 

طریق مشــکلات ترافیکی محدود 
خود را باز هم کاهش دهد و بتواند 
با جلب نظــر افراد ثروتمند از ارائه 
خدمات تاکسی هوایی درآمدزایی 
کنــد. دولت این کشــور هم اعلام 
کرده از تحقیــق و پژوهش در این 

زمینه استقبال می کند.
قرار اســت دولت ســنگاپور 
بودجــه ای را به تحقیقات در زمینه 

تولید تاکسی های هوایی خودران، 
ارتقــای فناوری باتــری آنها و نیز 
شــیوه های تولید این تاکســی ها 
اختصــاص دهد. همچنین گروهی 
۲۰۰ نفــره از همــکاران ولوکوپتر 
طی ســه ســال آینده در سنگاپور 
مستقر می شــوند تا پروازهای این 
تاکسی های برقی خودران و هوایی 

را مدیریت کنند.

گروه علمی و آموزشی -  معاون 
توســعه برنامه ریزی و توســعه منابع 
آموزش و پرورش دربــاره بودجه در 
نظر گرفته شــده برای آموزش مجازی 
در سال آینده گفت: یک اعتبار مشخص 
۴۰۰ میلیارد تومانی برای تولید محتوا، 
تولید بسته های یادگیری وتمام مواردی 
از این دســت برای سال ۱۴۰۰ پیشنهاد 

شده است.
"علــی الهیار ترکمــن" معاون 
توســعه برنامه ریزی و توســعه منابع 
آمــوزش و پــرورش دربــاره بودجه 
در نظر گرفته شــده برای زیرساخت 
آموزش مجازی و توســعه اپلیکشین 
شاد در سال ۱۴۰۰ بیان کرد: توسعه این 
بستر به دو بخش تقسیم می شود، یک 
بخش به امور ســخت افزاری مربوط 
می شــود تا این ســخت افزار تامین و 

در کل کشــور قابلیت دسترسی داشته 
باشــد. یک قسمت دیگر هم مربوط به 
آموزش، تولید محتوا و روش ارائه است 
که اصطلاحــا همان بخش نرم افزاری 

است که باید مورد توجه قرار بگیرد. 
وی بــا بیان اینکه هزینه شــاد با 
اپراتور همراه اول اســت، توضیح داد: 
خوشــبختانه با تفاهمی کــه وزارت 
آمــوزش و پرورش با شــرکت همراه 
اول داشــته اســت؛ تمامی هزینه های 
مربوط به ســخت افزار و تمام اقدامات 
مربوط به شبکه شاد را همراه اول برای 
ما انجام می دهد و از این بابت هزینه ای 
بابت اپلیکیشــن شاد متوجه آموزش و 

پرورش نیست. 
معاون وزیر آموزش و پرورش در 
مورد تولید محتوا و بسته های یادگیری 
که باید در شبکه شاد تولید و ارائه شود، 

گفت: معلمان در این شــبکه محتوا و 
بسته هایی را آماده می کنند و  شیوه های 
مختلفی نیز برای ارائــه مطالب در آن 
داریم که امسال تمام هزینه های مربوط 
بــه این اقدام را خود آموزش و پرورش 

تامین کرد. 
اللهیارترکمن دربــاره بودجه در 
نظر گرفته شــده برای آموزش مجازی 
در سال آینده گفت: یک اعتبار مشخص 
۴۰۰ میلیارد تومانی برای این موضوع 
در اعتبار ســال آینده پیش بینی شده که 
مربوط به تولید محتوا، تولید بسته های 
یادگیری و تمام مواردی است که در این 

زمینه به کار گرفته می شود. 
وی در پاسخ به این سوال که وزیر 
آموزش و پــرورش چندی پیش خبر 
موافقت با جذب دانش آموزان آسیب 
دیده از آتش ســوزی مدرسه درودزن 

استان فارس را داد. آیا اکنون این دانش 
آموزان جذب کار شده اند یا خیر؟ گفت: 
مجوزهای جذب دانش آموزان حادثه 
دیده شهرســتان درود زن استان فارس 
توسط سازمان اداره استخدامی صادر و 

به استان ابلاغ شده است. 
معاون توســعه برنامــه ریزی و 
توسعه منابع آموزش و پرورش در پایان 
اظهار داشــت: بار مالی این موضوع نیز 
ابلاغ شده و اکنون نیز این دانش آموزان 

جذب شده و مشغول به کار هستند.

بودجه ۴۰۰ میلیارد تومانی برای تولید محتوا در شاد
معاون وزیر آموزش و پرورش خبر داد:
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  وزیر علوم درباره وضعیت کنکوری های نظام قدیم در سال ۱۴۰۰ گفت: موضوع دو مرتبه در شورای سنجش و پذیرش مطرح و تصمیم گرفته شده است که دیگر ادامه پیدا نکند. از نظر ما پرونده این موضوع بسته شده است.

اولین »ماوس« جهان به حراج می رود
گروه علمی و آموزشی - یکی 
از نوستالژیک ترین قطعات رایانه ای 
دنیا یعنی نخستین ماوس یا موشواره ای 
که برای یک رایانه ساخته شده بود، به 

حراج گذاشته می شود.
هفته آینده اولین ماوس رایانه ای 
جهان به حراج گذاشــته می شود. این 
ماوس ســه دکمه ای بــرای اولین بار 
در تاریخ ۹ دســامبر ۱۹۶۸ توســط 
"داگلاس انگلبارت" و در جلســات 
 Mother of All" موســوم بــه
Demos" رونمایی شد و اکنون این 
قطعه رایانه ای تاریخی و نمادین قرار 
اســت در تاریخ ۱۷ دسامبر از طریق 

حراج "RR" به فروش برسد.
حراج این موشــواره منحصر به 
فرد از ســاعت ۱۸:۰۰ به وقت منطقه 
زمانی شرقی شروع خواهد شد. اما با 
کمال تعجب، قیمت پیشنهادی اولیه 
برای این موشواره ۸۰۰ دلار تعیین شده 
است؛ رقمی که برای چنین قطعه ای که 
بخش قابل توجهی از تاریخ رایانه در 

جهان است خیلی کم است.
این ســخت افزار رایانه ای مهیج 
و موثــر، بــه لطف "انگلبــارت" و 
همکارانش از جمله "ویلیام انگلیش"، 
مخترع مشترک آن که متاسفانه امسال 

درگذشت، پا به جهان گذاشت.
در زمان رونمایی از این موشواره، 
"انگلبــارت" در مرکــز تحقیقات 
افزودنــی در موسســه تحقیقــات 
 SRI" استنفورد" که اکنون به عنوان"
International" شناخته می شود، 

مشغول به کار بود.
 The("مــادر همــه دموهــا"
Mother of All Demos( نامــی 
اســت که به یک نمایــش رایانه ای 
برجســته که در انجمن ماشین آلات 
رایانه ای/ انســتیتوی مهندسان برق 
و الکترونیک در کنفرانس مشــترک 
در  کامپیوتــر  انجمــن  رایانــه ای 
سانفرانسیسکو برگزار می شود، اطلاق 

شده است.
در جلسه "مادر همه دموها" در 

سال ۱۹۶۸، "انگلبارت" و همکارانش 
X-" نه تنها این موشــواره موسوم به

Y" را به نمایش گذاشتند، بلکه انواع 
مختلفی از ویژگی های رایانه ای را نیز 
به نمایش گذاشــتند. این موارد شامل 
کنفرانس ویدئویی، اشتراک صفحه، 
پردازش کلمه، هایپــر مدیا، ایمیل و 
کنفرانس از راه دور بود؛ ویژگی هایی 
که امروزه آن را بدیهی می دانیم، اما در 
آن زمان بســیار برجسته و چشمگیر 

بودند.
 "X-Y" موشواره سه دکمه ای
به عنوان بخشی از یک پروژه با بودجه 
ناسا ساخته شــده است که هدف آن 
بهبود عملکرد رابــط رایانه ها بود تا 
کاربران را قادر سازد مسائل پیچیده را 

سریعتر و آسانتر حل کنند.
اختراع "انگلبارت" که به لطف 
همکاری "انگلیش" به واقعیت تبدیل 
شد، شامل یک جعبه چوبی کوچک 
بــود که روی آن یک دکمه داشــت و 
یک ســیم آن را به ایستگاه کار متصل 

می کرد. زیر جعبه دو چرخ فلزی قرار 
داشت که در زاویه قائمه یکدیگر قرار 
گرفته بودند و یــک محور X-Y را 

تشکیل می دادند.
"انگلبــارت" این موشــواره را 
به نمایندگی از SRI در ســال ۱۹۶۷ 
ثبت اختراع کرد و سپس به جای فقط 
یــک دکمه، با دو دکمــه دیگر و یک 
پوشش بیرونی پلاستیکی بهبود یافت. 
بعدها شرکت "اپل" امتیاز "موشواره 

X-Y" را با مبلغ تقریبی ۴۰ هزار دلار 
از SRI خرید.

این موشــواره اکنون دیگر کار 
نمی کند، زیرا سیم آن برای ایجاد یک 
صفحه نمایش رومیزی کوتاه شد. اما 
صــرف نظر از عدم کارکــرد آن، این 
موشــواره یک قطعه فوق العاده نادر 
از تاریخ کامپیوتر در جهان اســت و ما 
هیجان زده هستیم که ببینیم هفته آینده 

در حراجی چه اتفاقی می افتد.

گروه علمی و آموزشی - کریمی 
گفت: برگــزاری امتحانــات مجازی 
نیازمند زیرساخت  لازم از جمله اینترنت 
پرسرعت اســت، اما با توجه به شرایط 
موجود ناگزیریم به ســمت ارزشیابی 
حضــوری برویم. فرهاد کریمی، رئیس 
پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش 
در نشســت خبری که به مناسبت هفته 
پژوهش برگزار شــد، اظهار کرد: یکی 
از اهــداف اجرایی برنامه ها و فعالیت ها 
در زیــر نظام، پژوهش اســت . کریمی 
افــزود: بخش هایــی از برنامه اصلاح 
فرآیندهــا، روش ها و ســرعت دهی به 
طرح های پژوهشی و همینطور تدوین 
و تبین بهتر نیاز های پژوهشــی اســت. 
رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش 
و پــرورش ادامه داد: به ســمت منطقی 
کــردن مســیر ها و بررســی طرح های 
پژوهشی و مستند سازی بهتر فرآیند ها 
و روندپژوهــی حرکــت کردیم، به جز 
طرح های پژوهشــی، جمع بندی های 
سریع هم داشتیم، همچنین توصیه های 

سیاستی و مدیریت مبتنی بر برنامه های 
پژوهشی ارائه شــد. رئیس پژوهشگاه 
مطالعــات آموزش و پرورش با اشــاره 
به مدرســه پژوهش محور گفت: شعار 
هفته پژوهش را :مدرسه پژوهش محور، 
معلم پژوهنده و دانش آموز پرسشگر" 
نامگذاری کردیم که پیشران اصلی سند 

تحول بنیادین است.
مدرسه پژوهش محور، رکن 

اصلی آموزش و پرورش
او تصریح کرد: مدرســه پژوهش 
محــور، مهم ترین و اصلــی ترین رکن 
آموزش و پرورش اســت. ما در مدرسه 
شاهد سه بخش مهم و اساسی به نام مدیر، 
معلم و دانش آموز هســتیم که ذی نفعان 
تعلیم و تربیت هستند. کریمی  گفت: این 
اقشار در دستگاه تعلیم و تربیت عاملیت 
دارنــد و از ظرفیــت اهــداف تحولی 
برخوردارنــد، این ســه گــروه، محور 
اساســی و رکن تعلیم و تربیت پیشرفته 
محسوب می شوند. کریمی درباره علت 
حذف معاونت پژوهشــی از ســاختار 

ادارات کل استان ها بیان کرد: ۲ معاونت 
مالی-اداری و پژوهشــی ادغام و به یک 
معاونت تبدیل شده اند البته که در زمان 
وزارت آقای بطحایی به صورت مکتوب 
درباره تبعات این کار متذکر شدیم، اما در 
برابر کوچک ســازی الزام قانونی بود. او 
با اشاره به اینکه تا پایان برنامه ششم، ۱۵ 
درصد از دســتگاه ها باید ساختارش  را 
کوچک می کردند، تصریح کرد: استفاده 
از ظرفیت های مالی برای بخش پژوهش 
بــا این ادغام مورد توجه بیشــتری قرار 
می گیــرد البته بنده خــودم موافق ادغام 
نبودم. رئیس پژوهشگاه مطالعات آموزش 
و پرورش  به موضوع تاثیر آموزش های 
غیــر حضوری هم اشــاره کرد و گفت: 
مدارس در شــرایط کنونی با وضعیت 
قابل قبول آموزش حضــوری، فاصله 
دارنــد. او گفت: تصمیم گیری در مورد 
اینکه ادامه آموزش ها به صورت مجازی 
باشد، معقول و منطقی است، اما این اتفاق 
تا زمانی مفید است که مخاطرات آموزش 
حضوری از حیث سلامت دانش آموزان 

کاهش یابد. رئیس پژوهشگاه مطالعات 
آموزش و پرورش درباره طرح پژوهشی 
شبکه شاد، تصریح کرد: نتایج حاصل از 
این پژوهش که در تابســتان انجام شد، 
نشــان می دهد که ســرعت بارگذاری 
محتوا و برقراری ارتباط پایین اســت و 
حتی دانش آموزان و معلمان ما اغلب کار 
با شــاد را بلد نیستند. کریمی با اشاره به 
روند ارزشیابی امتحانات آنلاین توضیح 
داد: برگــزاری چنین امتحاناتی نیازمند 
تامیــن زیرســاخت های لازم از جمله 
اینترنت پرســرعت است، اما با توجه به 
شرایط موجود به نظر می رسد ناگزیریم 
به ســمت ارزشیابی حضوری با رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی برویم.

اینترنت پرسرعت نیاز ضروری برای آموزش مجازی
رئیس پژوهشگاه مطالعات آموزش و پرورش عنوان کرد:


